
NAMESTO UVODA:
Smer 
konfekcija- 
metraža

Dobri, korektni odnosi 
med ljudmi so eden od tem e
ljev bogatega, zadovoljnega 
in kakovostnega življenja. 
Enako vlogo igrajo v poslov
nem svetu odnosi med part
nerji. Tudi Beti ni izjema. 
Dobavitelj, Beti in kupec 
predstavljajo zaključen krog 
v »življenju« našega podje
tja. O teh smereh smo v 
Vezilu že pisali in še bom o. 
Tokrat pa bi si pobliže ogle
dali sodelovanje med posa
meznimi programi v okviru 
podjetja Beti. M enim, da je  
to sodelovanje najbolj izra
zito med programom metraža 
na eni strani in med obema 
konfekcijskima programoma. 
Kot je  pri tesnem in dolgo
trajnem sodelovanju povsem  
normalno, tudi v našem pri
meru ne gre brez nekaterih 
nesoglasij, problemov in pro
blemčkov. Ni moj namen biti 
zlonameren, vendar pa 
menim, da je  prav, da neka
tere od teh problemov vsaj 
delno nakažem. Kaj pravijo 
konfekcionarji?

K reatorke pripravijo  arti
kle za kolekcijo . Seveda to 
ne gre brez sodelovanja z 
m etražo, saj se pri tem  nujno 
poslužujejo pletiv narejenih  
tam . Ko je kolekcija priprav
ljena, nastopijo  kom erciali
sti, ki kupcem  predstavijo  
nove m odele. Ti se torej 
odločajo m ed m odeli, ki 
sestavljajo  novo kolekcijo  in 
zaključijo pogodbe. Tudi 
tujim  kupcem  predstavim o 
naše m odele, vendar pogodb 
ne zaključujem o, tem več le 
te p riha ja jo  kasneje , kar 
poruši ravnotežje v konfekci
ji, saj ne m orem o nikoli 
p redhodno načrtovati zase

denost naših zmogljivosti. 
V ečkrat smo prisiljeni iskati 
dodatne kapacitete pri naših 
kooperantih  ali kje drugje. 
Zgodi se, da smo prim orani 
na račun inozem nih kupcev 
razdreti pogodbe z dom ači
m i, saj v glavnem  ino-part- 
nerjem  ugodim o v vsem. Pa 
tudi zam uda rokov izdobave 
bi nas veliko stala. Tuji p a rt
nerji naših m odelov ne naro 
čajo vedno takšnih, kakršni 
so, am pak predlagajo  neka
tere  sprem em be, kar še bolj 
otežkoči pravočasno izdela
vo. Pa ni problem  le v nas, 
konfekcionarjih . Tudi mi 
smo odvisni od našega doba
vitelja. To pa je  m etraža.

V lanski kolekciji je  50 
odstotkov pletiv potiskanih. 
Letošnji konfekcijski modeli 
pa zahtevajo kar 90 odsto t

kov tiskanih m aterialov. Mi 
le-te naročam o pri m etraži. 
V endar pa m etraža svoja ple
tiva daje v tisk največkrat 
T ehnokolorju  (Zagreb).

D ogaja se, da vseh zah te
vanih količin ne dobivam o 
hkrati, am pak v več pošilj
kah. Problem i na relaciji 
T eh n o k o lo r-M e traža  nas,
kot kupce, ne zanim a. 
Zanim a pa nas obveznost do 
naših naročnikov in za njih ni 
opravičila, če se ne držim o 
rokov. P redstav lja jte  si, da je 
nek izdelek sestavljen iz treh 
vrst blaga. D va artikla im a
m o, tre tjega pa še čakam o. S 
tem  nismo naredili ničesar.

Pa še nekaj o kakovosti. 
Pri pripravi kolekcije si v

M etraži izberem o artik le, ki 
jih po trebujem o. D ogaja pa 
se, da v kasnejši proizvodnji 
ne dobim o povsem  istega 
artik la, am pak alternativne. 
To navadno pom eni razliko v 
ceni, pa tudi odstopanje v 
kakovosti, kajti tudi m etraža 
ne m ore zagotoviti vedno 
preje enakih  kvalitet.

V konfekciji se torej sreču
jem o z vsemi problem i, napa
kam i in netočnostm i, ki se 
pojavijo  vse od proizvajalca 
pre je , pa do končnega kon
fekcijskega izdelka. Kupec 
pa nim a, in prav je  tako , 
razum evanja za naše težave.

Nikola K ezele, proizvodno 
tehnični vodja, meni o tem : 
»M enim , da je eden od nači
nov, da rešim o naštete p ro 
blem e, tudi v tem , da p rep ro 
sto ne plačam o m aterialov, ki 
niso točno določenega artikla 
in katerih  količina ni takšna, 
kot je  bila zahtevana. Seveda

H i

naj bo tudi predana konfek
ciji hkrati in ne v več delih 
kot je  praksa.«

Pa povprašajm o še v 
M etraži!

M uc Jože: »V erjam em , da 
ima konfekcija  resnično p ro 
blem e z našo izdobavo plete
nin. Ne m orem  pa se strinjati 
s tem , da gre izključno za 
našo krivdo. O snovna 
napaka je  nepravilen pristop 
k problem atiki. Predvsem  so 
roki, ki jih od nas zahtevajo 
konfekcionarji, veliko p re 
kratki. Tudi mi načrtu jem o 
proizvodno na daljše relacije 
in nam zahteve, ki p rihajajo  
iz konfekcije , te plane 
podrejo  in sm o jih prisiljeni 
sprem injati. Konfekcija

zagrize v vsako inozem no 
naročilo. Mi jim  seveda 
m oram o zagotoviti blago n a j
večkrat v roku enega m eseca, 
kar pa je  občutno p rekratko  
obdob je , saj nič kolikokrat 
čakam o najm anj dva tedna, 
da dobim o ustrezno prejo . 
Tudi če sorazm erno hitro 
spletem o in pobarvam o, 
nastane potem  kratek  stik s 
tiskom  (Tehnocolor). V en
dar pa im ajo tudi oni svoje 
razloge, saj so tudi roki, ki 
jih mi dajem o njim , p rek ra t
ki. Vsi ti problem i ne bi 
obstajali, če bi se konfekcija 
zadovoljila s tem , da jim  ple
tenine dostavim o v dveh 
mesecih ali celo treh , kot to 
zahtevajo za izdelke, ki 
gredo na dom ače tržišče.

O sebno me m otijo  še 
nekatere  zadeve, ki ne zade
vajo te  problem atike. V 
m etraži lahko izdelujem o 
vrhunske izdelke, ki pa jih 
žal naša konfekcija ne kori
sti. M ateriali in izdelki so v 
nižjem cenovnem  razredu. 
P letem o tudi za adidasove 
proizvajalce. Oni so z našimi 
izdelki zadovoljni. V em o pa, 
kakšni so njihovi kriteriji in 
zahteve. Teh pletiv v Beti ne 
koristim o. Res je , da bi to 
dvignilo ceno izdelku. V en
dar pa tudi ekskluzivnost ni 
vedno za vnem ar.

Razen na nekaterih  arti
klih ne dosegam o vrhunske 
kvalitete. Z ato  pa naredim o 
več vrst artiklov še vedno 
kakovostno dobrih. Z a
vrhunsko kakovost je
po trebna strogo specializi
rana stro jna linija. Postavitev 
le-te pa je  sm otrna le, če so 
program i izredno močni in 
tržno zanimivi. Takšna spe
cializirana linija obstaja
edino za proizvodnjo kopalk.

Im am  zanimiv predlog. Na 
ravni pod je tja  bi m orali obli
kovati tehnični kolegij, k jer 
bi bili prisotni ljudje iz vseh 
program ov in katerega
naloga bi bila izključno reše
vanje proizvodne problem a
tike. Ne vem  kako to , da tak 
šnega kolegija še nim am o.
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Ste za 
evropski 
delovni čas?

Z adn je  čase ponekod kar 
precej, drugod pa nekoliko 
m anj burijo  duhove govorice 
o evropskem  delovnem  času, 
ki naj bi ga uvedli po tovar
nah, v skladu s tem  pa tudi v 
u rad ih , šolah vrtcih in d ru 
god. In to  naj bi se zgodilo že 
p rav  km alu. V prašanje pa je , 
ali je  p rim erno , da najprej 
sprem injam o delovni čas, ki 
naj bi se pričel ob 7. ali celo 
8. uri z ju tra j in šele pozneje 
rešujem o vse posledice, ki bi 
zaradi tega nastale, ali je  
bo ljše , da se s prem islekom  
in pripravljeni odločim o za ta 
korak. Pravzaprav se po jav
lja dilem a, kaj je  bolje: ali na 
vrat na nos v nov, evropski 
delovni čas ali ostati pri sta
rem  in od konca m arca 
n ap re j, ko bo začel veljati 
poletni čas, vstajati zju traj ob 
4. uri »po soncu« ali m orda 
še p re j, da bom o pravočasno 
na delovnem  m estu. V iktor 
Ž ake lj, podpredsednik  repu 
bliške Socialistične zveze je  
ob nedavnem  obisku v 
Č rnom lju  dejal, da m oram o 
stopiti v E vropo  tako , da na j
prej sebe naredim o E vrope j
ce, da se torej organizacijsko 
in tehnološko  prilagodim o 
E vropi, tudi z delovnim  
časom . N am  bo uspelo?

S A N D R A  RUŽIČ, šivilja 
v črnomaljski tovarni: »Ni
sem za to , da bi se sprem injal 
delovni čas, če pa bi do tega 
že prišlo , naj bi bile tudi 
plače evropske. V  tovarni o 
tem  nism o še nič govorili, 
verje tno  pa bi lažje sp rem e
nili delovni čas tam , k je r ni 
izm en. Pri nas, k je r je  dvoiz
m ensko delo , bi bili tak ra t, 
ko bi delali dopoldne, neko
liko na boljšem , ker bi lahko 
zju traj d lje  poležali, v popo l
danski izmeni pa bi m orali 
potegniti delo za eno  uro dlje

SANDRA RUŽIČ
v noč. Sicer pa, kot slišim, 
ljud je niso preveč navdušeni 
nad sprem em bam i, posebno 
neposredni delavci ne. Res 
pa je , da bi bilo s tem  u k re 
pom  v naši družbi manj 
šušm arjev.«

A N IC A  M ČLLER, šivilja 
v črnomaljski tovarni: »Če se 
bodo vsi odločili za evropski 
delovni čas, bom o v to  prisi
ljeni tudi pri nas. V endar pa 
ta  sprem em ba ni p rim erna za

ženske, saj bodo im ele p re 
m alo časa za ukvarjan je  z 
družino. A li pa če dajo  
m ožem  tako  visoke plače, da 
bodo žene lahko dom a. T ako 
bi bilo tudi o trok  več in tudi 
družine bi živele v večjem  
sožitju. N o ja , ženske smo 
hotele biti enakopravne, 
sedaj pa jo  im am o, to  našo 
enakopravnost, ko hodim o v 
službo in naredim o po dva ali 
tri »šihte« na dan.«

IV A N  CINDRIČ, barvar v 
metliški barvarni: »D elam o v 
treh  izm enah in m enim , da 
pri nas ne bi mogli preiti na 
evropski delovni čas. Ne 
predstavljam  si, kako naj bi

to  izgledalo. Sicer pa bi se 
m orali ljud je , ki im ajo tudi 
zem ljo, odločiti: ali zem lja ali 
služba. O boje  najbrž ne bi 
bilo m ogoče. V tovarni nam 
niso sicer še nič rekli o kakšni

IVAN CIBDRIČ

ANICA MULLER

sprem em bi delovnega časa, v 
sredstvih javnega obveščanja 
in v gostilni pa sem že m arsi
kaj slišal.«

M ILENA BA D O V IN A C  
iz metliške Beti: »Ni mi zna
no, da bi v Beti kaj govorili o 
novem  delovnem  času, če pa 
bi ga uvedli, bi to  potegnilo 
za seboj kup težav. D a ne bi 
do problem ov prišlo, bi 
m orali prej m arsikaj sprem e
niti, prilagoditi, tako  varstvo 
o tro k , šole, p rehrano ,

i
MILENA BADOVINAC
delovne čase trgovin, u ra
dov ... Ne pa, da bi si morali 
za vsakdanje opravke v u ra 
d ih, šolah in še kje jem ati 
dopuste ali »špricati« službo. 
Pa tudi evropske plače bi 
m orali im eti, tako  da bi 
lahko res živeli od teh pri
hodkov, ne pa, da m oram o 
še popoldne delati, da se 
lahko sploh preživim o. Šele 
potem  bi se lahko po ves dan

posvetili službi. Če pa pogle
dam  še z druge plati, je , kar 
se tiče bioritm a človeka, 
veliko bo lje , da gre v službo 
pozneje , spočit, naspan in 
nahran jen .«

A LEN K A  M EŽNARŠIČ, 
likvidatorka v Kometu: 
»M eni je  vseeno, ali bi spre
menili delovni čas ali ne. 
M eni tudi evropski delovni 
čas ne bi delal preglavic, kajti

ALENKA MEŽNARŠIČ
otroci so že veliki in ne p o tre 
bu je jo  varstva. M islim, da vsi 
ob novem  delovnem  času 
najprej pom islijo prav na 
varstvo o trok . Pri nas je  tudi 
veliko takšnih , ki im ajo 
dom a km etije , vendar je  
dohodek tako  na km etiji kot 
v službi tako m ajhen , da 
sam o od enega ali sam o od 
drugega ne bi mogli živeti. 
N ekoliko pa me je  strah , 
kako bo , ko bo začel veljati 
poletni čas, saj bodo ljudje 
po sončni uri vstajali že ob 4. 
uri z ju traj. Z ato  bi bilo 
m orda prav, da bi vsaj poleti 
začeli delati ob 7. uri z ju 
tra j.«

M ARINK A A JD IČ , obra- 
čunovalka osebnih dohodkov 
v tovarni v Mirni Peči: »Če
pogledam  življenje dom a, bi 
raje ostala pri tem delovnem  
času, saj takoj pomislim na 
to , koliko časa bi m orali biti 
o troci popoldne sam i, preden 
bi se vrnila iz službe. K ar pa 
se tiče življenja in proizvod
nje v tovarni, bi bilo bo lje , 
da bi imeli evropski delovni 
čas, saj bi ljudje prihajali v 
službo bolj spočiti. Seveda pa 
bi bilo prav, da bi imeli



potem  tudi evropske plače. 
Pri nas si želim o, da bi imela 
šivilja 600 zahodnonem ških 
m ark plače, v Z R N  pa je

A

MARINKA AJDIČ
n jena povprečna plača 1.500 
D E M . Pravega evropskega 
delovnega časa, da bi torej 
začeli z delom  ob 8,30 uri, v 
Jugoslaviji najbrž še ne bo 
tako  km alu. Če pa bi prilago
dili delovni čas v šolah in 
vrtcih, bi bila tudi jaz za to , 
da začnem o delati ob 7. uri.«

M ARIJA R A J Š E U , kon
čna kontrolorka v tovarni v 
Mirni Peči: »Na podeželju bi 
nam  bolj ustrezalo, da bi 
imeli še naprej takšen 
delovni čas kot doslej. Z ato  
im am o več časa, da še dom a 
kaj postorim o. Poleti pa je  v 
naši tovarni od 12. ure naprej

MARIJA RAJŠELJ
tudi tako  vroče, da ne 
m orem o vzdržati. Kaj bi šele 
bilo, če bi m orali delati še pol 
popoldneva! Če bi sprem enili 
delovni čas v vseh ostalih 
tovarnah , vrtcih, šolah, p ro 
dajalnah , uradih , bi se
seveda m orali sprijazniti in 
prilagoditi tudi mi, seveda pa 
v tovarni o tem  nismo še nič 
govorili.«

Ljudje preveč 
garajo

M irnopeška tovarna, ki 
spada v program  K opalk in 
perila, im a pa svoj lasten 
program  A dam o in A dam a, 
velja po povprečni starosti 
zaposlenih za eno starejših. 
Še pred trem i leti je  bila 
nam reč povprečna starost 39 
let, sedaj, ko se je  precej 
delavk upokojilo , pa je  34 
let. Sicer pa je  Betina 
tovarna v krajevni skupnosti, 
ki ima v 650 gospodinjstvih 
okrog 2.800 prebivalcev 
poleg Novolesovega obra ta  j  

edina, ki nudi zaposlitev 1 
dom ačinom . Z ato  se jih 
večina vozi na delo drugam , j 
zagotovo največ pa v Novo 
m esto. Z atorej ni čudno, da | 
v našo m irnopeško tovarno j  

prispe veliko prošenj za J  

zaposlitev, saj bi bili mnogi i  

radi zaposleni v dom ačem  
kraju . T oda, kot pravi d irek
to r A nton  Bevc, se pri nas 
razm ere p reh itro  m enjajo , da 
človek nikoli ne ve, koliko 
ljudi bi m oralo biti zaposle
nih, da bi bilo najbolj prav. 
B ojazen je  predvsem , da bi 
zm anjkalo dela , pa ne bi 
vedeli kam  z delavci. Vsaj za 
sedaj pa se lahko v Mirni 
Peči še pohvalijo , da jim  dela 
ne m anjka.

A nton Bevc je  prišel za 
d irek to rja  m irnopeške tovar
ne pred  dvajsetim i leti iz 
metliške Beti. Č eprav se sam 
ne želi hvaliti, pa je  iz pogo
vora z njim moč razbrati, da 
se tudi po njegovi zaslugi 
lahko pohvalijo z dobrim  
poslovanjem . Bevc pa pravi, 
da je  predvsem  presenečen 
nad izredno delavnostjo , 
garanjem  svojih delavcev.

»Zaradi precej negotove 
gospodarske situacije v Jugo
slaviji smo povečali p red 
vsem lohn posel za znanega 
tujega p a rtn erja , torej za 
zahodnonem ški T rium ph, za 
katerega že od leta 1983 
delam o spodnje perilo. Naš, 
torej jugoslovanski, klasični

izvoz v perilu  pa nima kaj 
I iskati na tu jem  tržišču, saj so 
I naše surovine predrage, da bi 

bili lahko konkurenčni. Sicer 
pa je  naš program  zelo zahte
ven in po trebno  je  veliko 

j  spretnosti, da dosegam o 
j  m esečne plane in izpolnju- 
) jem o obveznosti do dom ačih 
I in tu jih  kupcev. To pa nam  

uspe zahvaljujoč pridnim  
rokam  delavk za stroji,« 
pravi Bevc te r pripom ni — 
m alo za šalo, m alo za res -  

| da jih  ne sme preveč hvaliti, 
da se ne bi pokvarile.

V M irni Peči je  115 zapo
slenih, delajo  v eni izmeni. 
D irek to r pa m eni, da se bodo 
m orali tudi pri njih vključiti v 
evropski delovni čas in spre
m eniti delavnik. To po n je
govem ni »kaprica«, am pak 
potreba. »L judje seveda raje 
vidijo, da pridejo  poleti 
dom ov po sončni uri že ob 
13. uri, potem  pa hitro  tečejo 
na njivo, da se še tam  do

konca zgarajo. Prav zaradi 
tega garanja se mi smilijo, 
zato smo tudi v letošnjem  
gospodarskem  načrtu predvi
deli, da jim  vsaj v službi o la j
šamo delo in bom o izboljšali 
nekatere  delovne pogoje.

Predvidevam o, da bi nabavili 
17 šivalnih strojev, ki bi 
nadom estili že izrabljene 
stro je , ki so stari več kot 20 
let. Z a  boljše delovno poču
tje  bom o m ontirali vlažilce 
zraka, da bom o dosegli 
željeno relativno vlago na 
delovnih m estih. H krati pa 
bom o dodatno  izolirali proiz
vodno halo, saj im am o sedaj 
slabo top lo tno  izolacijo. Naš 
cilj je  tudi dokončati indu
strijsko prodajalno  v tovarni 
in dokončno urediti okolico 
tovarne,«  našteva A nton 
Bec, ki upa, da bodo ti načr
ti, ki so že bili nekajk ra t v 
planu, letos končno tudi u re
sničeni.

D ELAVK E PRIDNIH ROK -  Na fotografiji je  le del pro
izvodnega traku v naši mirnopeški tovarni, kjer, kot rad 
pohvali njihov direktor, delavke ne le da pridno delajo, 
ampak kar garajo. Seveda pa pri tem ne smejo pozabiti tudi 
na kvaliteto, kajti kupci, zlasti tuji, ne priznavajo napak.
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BETI IN BLOKADA: GIBANJE BOLNIŠKEGA STALEŽA V LETU 1989 NAŠ POGOVOR
Prihranek pri 
nakupu

E konom ska blokada s 
strani SR Srbije je  vplivala 
tudi na nas. Kako? O dpravili 
smo se v pisarno nabave 
M etraže. Majda Vukšinič in 
Dako Damjanovič sta pove
dala naslednje:

»Že dolga leta kupujem o 
pri Zorki iz Šabca glauber- 
jevo sol (vodni natrijev sul
fat). T o  kem ikalijo , ki jo  v 
barvarni porabim o okoli 80 
ton  m esečno, izdeluje v 
Evropi izključno Zorica iz 
Šabca. Z a  norm alno proiz
vodnjo v barvarni je  bila vsa 
leta ključnega pom ena. 
Lepega dne pa so nas obve
stili, čeprav težkega srca, saj 
smo zgledno in korek tno  
sodelovali, da zaradi novona
stalih političnih razm er nekaj 
časa vodnega natrijevega sul
fata za nas ne bo. Zahtevali 
smo tudi pism eno potrditev 
njihovega sklepa, vendar ga 
nism o dobili.

Z ato  smo se takoj lotili 
iskanja drugačnih rešitev. 
Sedaj g lauberjevo sol dobi
vam o od hrvaških posredni
kov (trgovskih podjetij iz SR 
H rvatske), pa tudi nekateri 
srbski posredniki nam  p ro d a
ja jo  po nekaj ton te soli.

V glavnem  smo se osredo
točili na natrijev  sulfat iz 
uvoza (Č SSR ). Seveda je  to 
rahlo ohrom ilo  delo v proiz
vodnji, saj se je  vodni na tri
jev sulfat iz Sabca izredno 
h itro  raztapljal. Z a  raz tap lja
nje tega pa je  po treben  neko
liko daljši čas. T one Pezdirc 
in njegova ekipa so ravno v 
ta nam en izdelali posebno 
korito , ki se je  pokazalo kot 
uspešno. Lahko rečem o, da 
sam a proizvodnja zaradi p re 
kinitve odnosov z Z orko  iz 
Šabca ni trpela. Z  uvoženim  
sulfatom  dosegam o enake 
rezu lta te , pa tudi poraba  soli 
je  m anjša (40 t), kar pom eni 
tudi p rihranek  pri nakupu. 
Res pa je , da im ajo delavci v 
barvarni nekaj več dela.«

Beti na 
beograjskem 
sejmu

O d 13. do 16. februarja  je 
bil na razstaviščnih prostorih  
beograjskega sejm išča velik 
sejem  m ode, ki je  organizi
ran pravzaprav dvakrat na 
leto in je  jesenski pravzaprav 
večji in pom em bnejši od spo
m ladanskega. V seeno pa je  
pam etno , da je  Beti prisotna 
na obeh. Po besedah udele
žencev je  nam reč iz dneva v 
dan čutiti vedno m očnejšo 
konkurenco m ed tekstilnim i 
proizvajalci in je kontak t 
med poslovnim i partnerji, ki 
se predstavijo  na takšnih in 
podobnih  prired itvah , lahko 
usoden za nadaljn je  poslova
nje.

Z a  nas je  udeležba na 
sejm u pom em bna tudi zaradi 
kontaktov s predstavniki 
beograjskih izvoznikov Cen- 
tro tekstila  in In tereksporta , 
p reko  katerih , kljub eko
nomski blokadi, še vedno 
izvažamo v Sovjetsko zvezo 
ozirom a Italijo . Prav tako  je 
zanim ivo, da velika večina 
vojvodinskih podjetij še 
vedno z nam i sodeluje brez 
večjih sprem em b.

i Vse udeležence sejm a je 
j posebej navdušil program  

oblačil, ki ga je  pripravilo 
| Z družen je  srbskih tekstilcev.
I K olekcija je  bila predstav

ljena tudi v Parizu in modeli 
! so resnično na evropski rav

ni. Program  nosi ime My 
Way (m oja po t, po velikem 
hitu F renka S inatre).

K onkurenca torej na
velika vrata prihaja na 
področje tekstila. Z ato  je 
srebrna košuta, ki jo  je  p re 
je la  Beti za moški Jogging 
K osm aj, še toliko pom em b
nejša. Posebej, če se zaveda
m o, da je , zaradi neljube 
politike, osvojena na »gostu
jočem  terenu«.

JUBILEJN O  LETO METLIŠKE G O D BE N A  PIH ALA — Metliška godba na pihala praznuje 
letos 140. obletnico obstoja, l a  jubilej pa bodo proslavili predvsem delavno. Tako so ob dnevu žena 
pripravili tradicionalni zimski koncert, obljubljajo pa, da bo v letošnjem letu še vrsta prireditev, 
osrednja pa prav gotovo poleti* ko se bodo predstavile številne godbe na pihala. Godbeniki, med 

a erimi je  tudi nekaj naših delavcev iz Beti in Kometa, so se po koncu zimskega koncerta skupaj 
z dirigentom Ivanom Jerino takole posedli in postavili pred naš objektiv.

Zrela 
razmišljanja 
mlade šivilje

Povprečni bolniški stalež 
(brez porodniške) v letu 1989 
je bil za pod je tje  5,85 odsto
ten . O pazen porast bolniške 
je  bil v m esecih avgust, sep
tem ber in ok tober, saj je  bil 
nad povprečjem , kar je  raz
vidno tudi iz krivulje.

V avgustu je  bil 6,9, sep
tem bru  6,8 in oktobru  8,4 
odsto ten . (G lej krivuljo bol
niške po m esecih).

N ajvečji procent bolniške 
v letu 1989 ima konfekcija 
M etlika (8,3 odsto tne), sledi 
kodranka (7,4) in konfekcija 
D obova (6,9 % ). O pazno 
pod povprečjem  pod je tja  sta 
konfekcija K rstinja (3,2) in 
DSSS (3,3 % ).

Iz grafikona je  razviden 
tudi odsto tek  gibanja po rod 
niškega dopusta po enotah . 
D aleč pred  ostalimi je  kon
fekcija K rstin ja, kar ni p rese
netljivo, saj gre za najm anjši 
del po d je tja , ki zaposluje 
pretežno  dekleta.

O  ugotavljanju  izidov 
odsotnosti z dela gre v p re
težni m eri za obolenja gibal 
in dihal.

V Vezilu navadno p redsta
vimo po stažu stare delavke 
in delavce, ki radi povedo, 
kako je  bilo, ko so še gradili 
tovarno. T okra t pa smo se 
odločili drugače. Z a pogovor 
smo zaprosili Zvonko Ger- 
denc, šiviljo, ki se je  zadnja 
zaposlila v tovarni v Mirni 
Peči.

Zvonka je  lani končala s 
šolanjem  v Srednji šoli tek 
stilne usm eritve v M etliki. 
Bila je  sicer štipendistka 
N ovoteksa, toda ravnateljica 
šole jo  je  priporočila d irek
to rju  m irnopeške tovarne in 
tako se je  torej Zvonka zna
šla v Beti. N ovoteksu m ora 
sicer vrniti štipendijo , a ker 
je  niso valorizirali, inflacija 
pa je  tudi naredila svoje, je  
vsota, ki jo  m ora vrniti za 3 
leta šolanja, za današnje raz
m ere dokaj skrom na: le
dobrih 300 dinarjev.

G erdenčeva, skrom no in 
za svoja leta zelo resno 
dekle, je  bolj redkobesedna, 
vse, kar pove, pa prej 
pošteno pre tuh ta . Z ato  pa jo  
v pogovoru spodbuja d irek
to r A nton  Bevc, ki om eni, da 
im ajo v njihovem  pravilniku 
zapisano, da dobi pripravnica 
plačanih 80 odst. od urne 
postavke stro jne šivilje.

Zvonka pa je  že v začetku 
pripravništva dosegala skoraj 
100 odst. proizvodnjo, 
pozneje pa jo  je  celo prese
gala. In to kljub tem u, da so 
jo  veliko predstavljali od 
enega stro ja  k drugem u, da 
bi spoznala čim več šivalnih 
strojev. Bevc je  opozoril, da 
so njihovi akti neživljenjski, 
togi in izenačujejo tiste pri
pravnice, ki nim ajo volje ali 
se nočejo potruditi in tiste, ki 
so pridne. Res pa je , da 
lahko po opravljenem  pri-

km ečka opravila v teh m ese
cih.

K ontrola bolniške na 
dom u, ki jo  izvajam o, je 
nekatere nam išljene bolnike 
sicer m oralno prizadela. Pa 

| ne vse. Na žalost se bom o 
tega neprijetnega opravila še 

j  bolj pogosto posluževali, tudi 
v prihodnosti. Ko je  delavec 

| bolan , je  prizadet sam , priza
deti so tudi njegovi sodelavci. 
V prim eru nam išljenih bolni- 

[ kov pa so prizadeti sam o 
sodelavci. Z a to  bodim o 
obzirni tudi do njih , pa tudi 
do tistih na borzi dela, ki bi 

I radi delali.
Vida Šegina Matkovič

Vzrok odsotnosti z dela je  ** 
zaskrbljujoč, zlasti v mesecih 
avgust, sep tem ber in o k to 
ber. Ne gre nam reč za obdo- ‘
bja, ki bi bila značilna za f
obolelost. Vzrok je  najbrž 
drugje. H ote ali nehote  bi 
lahko pomislili na povečana ‘

ZVONKA GERDENC

pravništvu prvim  brez m oral
nega m ačka pokažejo  vrata, 
m edtem  ko drugim  z vese
ljem ponudijo  službo.

Z vonka je  1. m arca začela 
redno delati v Beti. »Z ado
voljna sem , da imam svoje 
delo, šivam pa m otive na 
spodnje perilo , kar sicer 
nim a uporabne, zato pa 
toliko večjo estetsko vred
nost. Č eprav nisem bila prej 
nikoli na praksi v Beti, 
am pak v N ovoteksu, kjer 
sem spoznavala šivanje 
vrhnje konfekcije, pa sem se 
hitro  navadila na delo v 
Beti,« niza G erdenčeva. 
Z vonka ima tudi izredne 
organizacijske sposobnosti, s 
katerim i se je  izkazala že v 
metliški šoli. Bila je  tudi reži
serka prired itve, ki so jo  v 
njeni tovarni pripravili ob 8. 
m arcu. »D ekleta je  po trebno  
le prim erno spodbuditi, pa so 
pripravljene narediti m arsi
kaj, tudi zelo spodobno p ro 
slavo. V naši tovarni p rev la
du jejo  km ečke žene, ki že 
med delovnim  časom razm i
šljajo , kaj bodo delale, ko se 
vrnejo  dom ov. To je  pač 
slaba stran  prednosti, ki jo  
im am o s polproletarci. T oda 
navadno so prav tisti, ki 
dom a gara jo , pridni tudi v 
službi. Žal se ti ljud je ne 
zavedajo, da se bodo preh i
tro  izgarali, iztrošili,« razm i
šlja Z vonka.



Ob zaključnem 
računu

Z a m inulo leto  smo 
zaključni račun naredili še 
zadnjič po starem , po tozdih 
(za zunanje  uporabnike 
inform acij). Z a  leto  1990 
bom o službi družbenega knji
govodstva dajali podatke le 
za pod je tje  Beti skupaj. Za 
no tran je  uporabnike infor
macij pa bom o ugotavljali 
rezultate tudi po štirih pro
gram ih.

Z arad i nenehnega sprem i
n jan ja  obračunske zakono
daje je  bil letos rok za oddajo  
zaključnega računa podaljšan 
do 20. m arca.

Z aključni račun za delovno 
organizacijo Beti za leto 1989 
je  pokazal naslednje rezul
ta te  (v konvertibilnih d inar
jih):
Prihodki 264.269.911,(K) 
O dhodki 257.940.254,00 
B ru tto  dobiček 6.329.657,00 
O seb. dohod. 36.840.538,00 
D ohodki 43.170.195,00 
Izguba 1.439.390,00

nepokriti revalorizacijski 
odhodki 105.462.932,00

M orda se bo kom u zdelo 
nenavadno, da im am o hkrati 
b ru to  dobiček in izgubo, ven
dar je  to  v našem  obračun
skem  obračunu mogoče. 
K ljub tem u da im am o izgu
bo , naš rezu ltat še ni tako 
kritičen. P rihodke smo 
zm anjšali za neplačane fak
ture v roku 60 dni od dneva 
zapadlosti, in sicer v znesku 
7.827.766,00 din Če nam  
bodo kupci kaj od tega plača
li, nam  bo to  izboljšalo rezul
tat.

Zaloge m ateriala, nado- 
vršene proizvodnje in goto
vih izdelkov im am o nizko 
vrednotene. Tudi osnovna 
sredstva im am o predvredno- 
tena. O ba nižje v rednotena 
elem enta bilance stan ja  pov
zročata nižjo sedanjo  vred
nost sredstev in večjo stabil
nost v poslovanju za nasled
nje obdob je . Strošek am orti
zacije, ki je  bil vsa leta zaradi 
predpisanih m inim alnih sto
penj in velike inflacije p ren i

zek, im am o lketos realno 
obračunan v dovolj velikem 
znesku. Beti je  pod je tje , ki 
ima veliko lastnega trajnega 
kapitala, saj z njim  pokri
jem o vso sedanjo  vrednost 
osnovnih sredstev, terja tve in 
še del ostalih sredstev. T rajni 
kapital sm o po zakonu m orali 
povečati za 26.478 k ra t, da 
smo hranili realno vrednost 
naših lastnih virov. Če bi 
nam esto  tra jnega kapitala 
imeli tu je  vire, bi kredite 
revalorizirali 19 k ra t in torej 
v tem  letu  izkazali boljši 
rezu lta t, kot če im am o lasten 
kapital.

Pogoji poslovanja so bili v 
m inulem  letu zelo nestabilni. 
Z arad i visoke inflacije je  bilo 
težko postaviti pravilne p ro 
dajne cene. V bilanci smo 
pustili izgubo nepokrito . 
Pokrivali jo  bom o letos. 
M enim o, da zaradi izgube v 
zaključnem  računu 1989 ne 
bom o imeli om ejitev pri 
izplačulu osebnega dohodka 
v letu 1990.

Karolina Končar

Č A STN EM U  O B Č A N U  V SPOM IN IN ZA H V A L O  -  Konec novembra lani so se Metličani 
z razstavo poklonili umrlemu metliškemu častnemu občanu Božidarju Jakcu, na predvečer 
letošnjega kulturnega praznika pa je  bila v Ganglovem razstavišču zopet odprta razstava v spo
min metliškega rojaka in častnega občana, akademskega kiparja Julija Papiča (na fotografiji). 
Papič je  le nekaj dni prej umrl v Zagrebu, Metličani pa so se mu z razstavo zahvalili za dela, 
ki jih je  poklonil Belokranjskemu muzeju — teh je  hilo kar 53, od tega kar 34 v preteklem letu 
— ter za vse, kar je  v življenju naredil pomembnega.

Volitve v zbor 
združenega 
dela

V novi metliški občinski 
skupščini, ki jo  bomo 
volili v aprilu, bo vsak od 
zborov štel po trinajst lju
di. V zboru združenega 
dela pripadata Beti dve 
mesti. Za ti dve mesti tre
nutno kandidirajo: Jožica 
Cigič, Karolina Končar, 
Marija Horvat, Vida 
Šegina-Matkovič in Tiho
mir Skolibcr.

V prihodnjih dneh se 
bomo torej odločili za 
dvojico, ki bo zastopala 
naše interese v občinski 
skupščini. Ne glede na to, 
kakšen bo izid volitev, 
želimo tej dvojici veliko 
uspeha.

Pa še nekaj. Ta peterica 
prej naštetih kandidatov 
še ni zaključena. Lahko se 
jim  pridruži še kdo, ki ho 
predlagan na zborih volil- 
cev v Beti in bo tudi prejel 
potrebno podporo.

ZA H V A L A

Ob smrti mojega dra
gega očeta Marka Matja
šiča se iskreno zahvalju
jem  sodelavcem iz 
Metraže za podarjeno cve
tje, venec in izraze soža
lja. Prav tako hvala vsem, 
ki so mojega očeta spre
mili na njegovi zadnji 
poti.

Tone Matjašič z 
družino

ZA H V A LA

Ob smrti drage mame 
REZIKE KOPRIVA sc 
iskreno zahvaljujeva 
OOZS KOMET in sode
lavcem za podarjeno cve
tje, denarno pomoč in 
izraženo sožalje. Hvala 
vsem, ki so našo mamo 
spremili na njeni zadnji 
poti.

Žalujoči hčerki
Dragica Čulig z družino 

in Danica Kopriva
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KAKO NAS VIDIJO 
NAJMLAJŠI (II.)

Res so delali!
Tudi učenci 3. b razreda 

spoznavam o pri Spoznavanju 
narave in družbe svoj domači 
kraj te r življenje in delo ljudi 
nekoč in danes. Kot vsako 
leto so nas tudi letos prijazno 
sprejeli v naši največji 
tovarni — Beti in nam  pom a
gali osvojiti pojem  industrije. 
Videli pa smo tudi svoje 
m am ice in atke pri delu v 
tovarni. R es so delali. To pa 
je  za nas še naj lepše dožive
tje . Toplo se zahvaljujem o 
vodstvu B eti, da nam  om o
goči ogled tovarne in jim 
želimo veliko delovnih uspe
hov.

Tovarišica in 
učenci 3. b

j

|

Ko sem bila m ajhna, sem 
mislila, da je  Beti deklica, h 
kateri hodi sosedova te ta  
vsak dan. Potem  sem mislila, 
da je  to  velika hiša, ki jo  je  
videti iz našega balkona. 
Zdaj pa vem , da v tej veliki 
hiši nastajajo  pletenine in 
izdelki iz njih.

Helena Simonič

•

V kodranki so veliki stroji, 
na njih je  m nogo vreten. 
D elavcev je  m alo. Vsi so 
oblečeni v delovne obleke.

Mojca Bajuk

l

'

I

V kodranki je  soparno in j 

vroče. Pod stropom  piha 
p ara , da niti lepše tečejo. 
Delavci se ne m orejo  med 
seboj pogovarjati, saj strašno 
ropoče.

Uroš Rožič

V pletilnici je  m anj hrupa. 
Stroji im ajo luči, da delavec 
opazi napako  v blagu. Blago 
se navija v bale. Pletilec plete 
na več strojih .

Robi Ivec

V  barvarni so veliki stroji. 
Pravijo jim  kadi. V njih b ar
vajo blago. Blago se vrti, da 
se lepo obarva.

Branka Ruš

V barvarni me je  ščem elo v 
nosu. N ajbrž od barv.

Željko Radman

V šivalnici smo dobili k rp i
ce.

Barbara Per

Bili smo tudi v šoli. O gle
dali smo si učilnico prak tič
nega pouka. Tovarišica nam  
je  povedala, za katere  
poklice šolajo d ijake. Tudi tu 
smo dobili krpice. Iz njih 
bodo deklice šivale punčkam  
obleke.

Emilio Murtič

Zvedeli smo tudi, da je  v 
Beti zaposlenih veliko delav
cev iz naše in sosednjih 
občin.

Janez Starc

•

V B arvarni dela tudi moj 
ati. D elajo  tudi ponoči.

Tina Djordjevič

O barvano  blago sušijo na 
velikih stro jih , ki jim  rečejo 
»španram «. E nega od teh 
strojev upravlja tudi moj ati.

Mateja Ribarič

•

V krojilnici sem opazovala 
spretnost delavk, ki k rojijo . 
Te m orajo  biti tudi zelo zelo 
natančne. Ž e z malo nepre
vidnosti povzroči veliko ško
de.

Jasmina Pavlinac

•

V šivalnici delo po teka  po 
tekočem  traku . T ako  je  izde
lek izdelan prej in je  cenejši.

Anamarija Cej

Neodvisni 
sindikalni 
zaupnik

V naši menzi je  bila cena 
Jupija in Cocte 5 din. To je 
silno razsrdilo sindikalnega 
zaupnika v M etraži. Janko 
G uštin  je  privlekel nekaj 
zabojev te iste pijače in jo  
postavil v proizvodnih p ro 
storih pletilnice. N ad zaboji 
je  napisal na plakat: »SIN D I
K A T  V A M  Z A U P A  -  
V Z E M IT E  P IJA Č O , STE
K L E N IC O  V R N IT E , P L A 
Č A JT E  2,5 D IN  V P R IL O 
Ž E N O  ŠK A TLO . Č E  STE 
N E PO ŠT E N I, SM A T R A 
M O , D A  STE S C E N O  V 
M E N Z I Z A D O V O L JN I«

In so bili pošteni. Niti ena 
steklenica se ni izgubila, 
denarja  je  bilo še več kot je  
bilo popite pijače.

E P IL O G

Po dveh dneh je  cena 
Jupija in C octe v menzi padla 
na 3,7 din. T ako  je republiški 
boksarski prvak knockautiral 
ceno. Takšnih knockauterjev  
bi potrebovali več. Pa ne le v 
Beti, am pak v »najširši d ruž
beni skupnosti.«

Z A H V A L A
Ob boleči izgubi drage 

sestrične Marjance Matja
šič se najlepše zahvalju
jem o vsem zaposlenim v 
DO Beti in DO Komet 
Metlika za izraženo soža
lje, podarjeno cvetje, 
denarno pomoč in sprem
stvo na njeni zadnji poti.

Žalujoči: Jožica Volaj z 
družino, 

Marjana Matjašič z 
družino

Marjance ni 
več

Sonce vzide zjutraj na 
vzhodu in zaide zvečer na 
zahodu. Vse drugo bi bilo 
nenaravno. Marjance ni 
več. To kruto spoznanje 
ne more in ne more pro
dreti v človeški razum, kot 
ne bi bilo moč razumeti, 
da bi sonce zašlo še pre
den bi dodobra vzšlo.

Zakoni narave so kruti 
in neusmiljeni, a z njimi se 
je  treba sprijazniti in jih  
razumeti. Nikoli in nikdar 
pa se ne moremo sprija
zniti z nasiljem, zločinom  
in krvoločnostjo. Mar je  
m ogoče, da se stvari, o 
katerih smo brali ali jih  
videli v filmih, resnično 
dogajajo? A li ni to le neka 
meglena in oddaljena fan
tazija?

Ali ni groza petkove 
noči le srhljiva mora, ki jo  
prinaša nemiren sen?

Nobeno slovo ni lahko. 
Če pa je  to slovo za stalno 
in to še od mladega člove
ka, ki je  komaj vstopil v 
življenje, je  to še posebej 
boleče in kruto. Nem o
goče je  najti besede, da z 
njimi poveš, kaj čuti srce. 
Delavci Beti smo obne
meli in le težko gre beseda 
iz grla.

Čeprav je  Marjanca 
delala pri nas le dve leti, 
smo jo  vsi poznali kot mir
no, pridno in skromno 
dekle. Prav nobenega ni 
bilo med nami, ki bi ji 
lahko karkoli očital in ki 
je  ne bi imel rad. Marjan
ca, pogrešali te bom o.
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0  štipendijah
»B eti«, tekstilna industrija  v šol. letu 1990/91 naslednje 

kadr. štipendije.
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Hudomušna fotografija
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Poklic
kem ijski procesničar 
tekst. konf. II 
tekst. kem . tehnik 
konf. m odelar N A D  
inž. tekst, tehnolog 
inž. tekst. konf. tehnol. 
dipl. inž. tekst, tehnol. 
dipl. inž. tekst. konf. tehnol. 
dipl. inž. oblik, tekst, in oblačil 
dipl. ekonom ist

P rijave na razpis kadrov
skih štipendij m orajo  prosilci 
vložiti do 15. ju lija  1990.

Prosilci m orajo  prijavi oz. 
vlogi (obr. D Z S SPN-1 — 
V loga za uveljavljanje 
socialno varstvenih pravic), 
ki m ora biti natančno  izpol
n jena, priložiti še:

— Potrd ilo  o vpisu v šolo
— O verjen  prepis oz. fo to
kopijo  zadnjega šolskega 
spričevala oz. potrdilo  višje-

Število 
S topnja štipendij

IV 4 ~
IV 9
V 5
V 1
VI 3
VI 1
V II 3
V II 3
V II 2
V II 1

šolske ali visokošolske orga
nizacije združenega dela o 
opravljenih izpitih 
— Potrdilo  o družinskih čla
nih, ki živijo v skupnem  
gospodinjstvu (m atični urad) 

V vlogo se vnesejo 
dohodki staršev iz preteklega 
leta. Če so starši upokojenci 
je  treba  predložiti odrezek od 
pokojnine za decem ber 1989. 
Podrobnejše inform acije 
dobite v kadrovski službi (in
terni telefon 121).

Volitve ’90
Pri Vezilu smo odločeni, 

da ne bom o vodili nikakršne 
predvolilne kam panje za 
nikogar. T orej naj se p red 
stavniki strank in kandidati 
znajdejo  kako drugače. 
T okra t pa bom o naredili m aj
hno izjem o in objavili 
pesm ico naše upokojenke 
Marije Vardijan, ki v verzih 
favoritizira nekatere  osebno
sti.

Največ je 
Nemaničev

V Beti dela največ delav
cev s priim kom  N em anič, in 
sicer 23. Sledijo pa R ibariči, 
B ajuki in Pluti s po 16 delav
ci. 15 je  D ragovanov, 13 
M ihaličev, 12 Jurejevčičev. 
Spudičev je  11. Simoničev in 
Pezdircev te r G eršičev in 
K olencev je  10. T o  pa so tudi 
vsi priim ki, katerih  predstav
nikov je  v Beti več kot 10.

V REM ENSKA N A PO V E D

D eževalo bo , saj Janez 
Ž eletov pere avto. (K adar
koli nam reč Janez pere avto, 
vedno dežu je .)

PO DVIG

Šofer Cigič Ivan je  20. 
feb ruarja  1990 vozil svoj 
kam ion od Z adra  do M etlike 
brez zavor. Sedaj se Ivan pri
pravlja na nov podvig. Isto 
razdaljo  nam erava prevoziti 
tudi brez volana. Želim o mu 
veliko sreče.

MALI OGLAS

Prodam 2 klavirski har
moniki Weltmaister (80 
basna in 32 basna). Zain
teresirani naj se javijo pri 
Mirku Ferencu v pletilni- 
ci.

NAŠ O DNO S DO STRANK

Pride kom ercialist na 
malico (sreda, 28. februar).

— Meni poln krožnik fižo
la. D anes imam nam reč 
veliko strank. D ogodek je 
resničen. V prašajte  stranke.

fteti
m e  t l  i k a

tekstilna industrija, p. o.
preja
pletiva
trikotažna oblačila

V E Z IL O  j r  glasilo delovnih ljudi B rli 
in Kom elu. U reja ga uredniški odbor: 
M atjaž Kus, ((lavni urednik, Vida Matko- 
vič-Segina, odgovorna urednica, Jožica 
Cigič, Nikola Kezele, K arolina Končar, 
M ijo Marčič, Ju re  M atekovič, Branko 
M atkovič, Jože M uc, Vinko Pavlinac, 
Tone O m er/e l in M arjetka Zele,

V E Z IL O  izhaja v nakladi 25410 izvo
dov, in sicer enkrat na m esec. Grafična 
priprava in tisk: T ISK A R N A  Novo 
m esto. Naslov izdajatelja: B E T I, T ovar
niška 2, « 3 3 0  M etlika. V E Z IL O  je  po 
m nenju  republiškega kom iteja  za inform i
ran je  SRS oproščeno tem eljnega davka 
na prom et proizvodov.

ZAHVALE
Ob smrti mojega očeta

Lovre Belaniča iz Obreža,
se iskreno zahvaljujem
osnovni organizaciji sindi
kata in sodelavcem TO ZD
Barvarna za podarjene
vence, denarno pomoč ter
izrečeno sožalje.

Žalujoči sin Janko
z družino

Izgubili smo našega lju
bega in dobrega očeta in
moža Jožeta Simoniča. Z
globoko hvaležnostjo se
zahvaljujemo sodelavcem
za podarjeno cvetje,
izraze sožalja, denarno
pomoč in spremstvo v nje
gov prerani grob.

Žalujoča žena Zinka,
sin Jože in hčerka Vera

Ob smrti drage hčerkice
URŠK E se iskreno zahva
ljujem sodelavkam in
O O ZS KOM ET Metlika
za denarno pomoč in
izraze sožalja.

Žalujoča
Anica Malešič


